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Na valentýnskou sobotu se v sokolovně ve Vraném uskutečnil v pořadí 
již šestý zvolský ples. A protože v letošním roce to bude historicky 
poprvé, kdy některý ze zvolských dobrovolných spolků bude slavit sto-
leté výročí od založení, byl letošní ples věnován našim hasičům. Ti se 
hlavně zasloužili o to, že na každoroční taneční setkání přišla rekordní 
návštěva. Taneční parket byl vždy zaplněn tak akorát a tancechtivé páry 
byly spokojeny. Společenský večer byl již tradičně otevřen předtančením 
dětí z tanečního kroužku pod vedením Pavlíny Landovské. Společně se 
svým tanečním partnerem Honzou Beránkem pak zaujali návštěvníky 
plesu předtančením latinskoamerických tanců. 

Starosta obce Marcel Pudich zahájil ples v historické hasičské uniformě 
z 50. let minulého století a společně se svou manželkou Ivou byli poté opět 
skvělými průvodci celého večera. A co jiného by mělo hasičský bál inspirovat 
než kultovní film Miloše Formana „Hoří má panenko“. Necelé dvě stovky 
plesajících byly svědky volby miss večera, vlastně missáka, protože dámy 
v plesových róbách volily „Miss hasičské nohy“. Do soutěže vstoupila desítka 
zvolských hasičů v pořadí Radek Plechatý, Luboš Hrachovec, Tomáš Hracho-
vec, Lukáš Zeman, Michal Sýkora, David Synek, Jarda Boháček, Petr Tomá-
nek, Honza Sýkora a Michal Nikorák. Jejich individuální show a společnou 
promenádu nakonec hodnotilo a svůj hlas odevzdalo 84 přítomných žen 
a slečen. Missákem večera se stal Luboš Hrachovec, prvním vícemissákem 
Lukáš Zeman a druhým vícemissákem byl pak Michal Nikorák. Po několika 
dalších tanečních vstupech přišla na řadu už klasická část zvolských plesů, 
pivní štafeta sedmi statečných, která měla letos vysokou účast - o cenu pro 
vítěze soutěžilo pět týmů. Nejrychlejší čas měly premiérově Zvolské dámy, 
které časem 53,91 vteřiny jen velmi těsně porazily favority soutěže Řadovkáře 
a jejich přátele (čas 54,12 vteřiny). Rozhodoval tedy jeden rychlejší lok piva 
nebo rychlejší štafetová předávka… (Je nutné připomenout, že muži pili 
velké pivo a ženy pivo malé) Na třetím místě byly Hasičky (1:07,25 minuty), 
mimo pomyslné stupně vítězů zůstali Hasiči (1:20,15 minuty) a Fotbalová 
přípravka (1:39,72 minuty). 
Před odhalením více než dvou stovek tombolových cen přišlo na řadu 
další připomenutí filmu Miloše Formana: „Prosím Vás, věnujte mi 
trochu pozornosti, stala se nám taková nemilá věc, někdo nám ukradl 
několik cen z tomboly. Ztratila se láhev koňaku, čokoládová koule a taky 

Hasičský bál 
započal oslavy

tlačenka. … My na chvíli zhasneme a ten, kdo to vzal, ať to zase vrátí.“ 
Po chvíli tmy pak byly stoly plné tomboly slavnostně odhaleny. A žádný 
hasič nebyl u vracení tomboly nachytán…
Půlnočním vrcholem večera byla opět tombola a ve slosování hlavních 
cen byli například dva živí králíci, koláč velký jako kolo od vozu, poukáz-
ky na úklid celého domu nebo čokoládové masáže, dále pak kožešinová 
čepice a hlavní cenou pak bylo zapůjčení osobního vozu Kia na víkend. 
Vydařená taneční noc končila hluboko po druhé hodině ranní – a opět 
Formanovsky – jedním zapomenutým hasičem na záchodech…. 
Pokud bereme ples jako ostrý začátek hasičských oslav, můžeme se pak 
těšit na další jeho části s vrcholem o posledním červnovém víkendu.

- redakce -

Poděkování

Letošní zvolský bál by nemohl být tak úspěšný bez celé řady Zvoláků, 
kteří přispěli obrovským dílem dobrovolnické práce při přípravě večera 
a při nedělním úklidu sálu. Tombola a program by nebyly tak bohaté 
a napínavé bez všech dárců, kteří přispěli cenami malými, většími, 
velkými i finančním darem. A díky samozřejmě patří i všem, kteří se 
hrdinsky pustili do přehlídkového nebo pivního klání. 

Za přípravný tým plesu ŠSKK
Iva Pudichová 

Za pořadatele akce OÚ Zvole
starosta Marcel Pudich
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ZPRÁVY Z OBCE
Usnesení ze zasedání Zastupitelstva
obce Zvole 
konaného dne 18. 2. 2009 – 09/U/1

Ze zasedání Rady obce Zvole
Na svých prvních letošních zasedáních Rada obce mimo jiné 

probírala tyto body:

- schválila nákup nových vycházkových uniforem a vzduchových masek 
do vybavení SDH Zvole

- pověřila místostarostu obce Miroslava Stoklasu řešením rozšíření 
hřbitova

- schválila výměnu svítidel v první a druhé třídě základní školy

- odsouhlasila uvolnění finančních prostředků na zhotovení krytů 
radiátorů

- schválila smlouvy o poskytnutí právní pomoci a kupní smlouvy týka-
jící se pozemku pro novou mateřskou školu.

Kompletní zápisy ze zasedání Zastupitelstva obce Zvole a Rady obce Zvole 
naleznete na obecním úřadě a na www.zvole.info

Pouť 2009
Byl jsem přesvědčen, že Svatomarkétská pouť ve Zvoli probíhá vždy 
první víkend po svátku Markéty, tedy po 13. červenci. Proto také 
rada stanovila termín na neděli, 19.července a oznámili jsme to panu 
Helfrovi, provozovateli pouťových atrakcí. Po dvou dnech se ozval, 
že to nejde a že v tomto termínu je již na Mníšku. Teprve tehdy jsem 
začal zjišťovat, jak to ve skutečnosti je, kdo termíny poutí vztažených 
ke svatým určuje. Moje cesta skončila na faře v Jílovém, u pana faráře 
Hoška. A tady jsem se dověděl, co a jak. Je- li příslušný svátek v pondělí 
či v úterý, je pouť v neděli před svátkem. Slaví-li se svátek od středy do 
neděle, je pouť v neděli po svátku či na svátek. Celý tento článek píšu 
hlavně pro hospodyně, aby nenastal chaos, na kdy přichystat pouťové 
koláčky. Tak tedy neděle 12. července. I když by nebylo tak špatné, 
mít pouťové koláčky vícekrát do roka. 

Mirek Stoklasa

Zastupitelstvo obce Zvole schválilo:

- měsíční odměny a příplatky poskytované členům zastupitelstev obcí 
dle přílohy č. 1 k nařízení vlády č. 37/2003 Sb. zveřejněné ve Sbírce 
zákonů 20/2009.

- záměr rozdělení pozemků parc.č. 64/8 k.ú. Zvole u Prahy a nabídnutí 
k prodeji.

- bezúplatné nabytí pozemku parc.č. 738 v k.ú. Zvole u Prahy do 
vlastnictví obce Zvole.

- ukončení prací na změně č. 2 Územního plánu sídelního útvaru 
Zvole. 

Změna č. 3 Územního plánu sídelního útvaru Zvole:

- Zastupitelstvo obce Zvole na návrh Obecního úřadu Zvole rozhodlo 
o pořízení změny č. 3 Územního plánu sídelního útvaru Zvole schvá-
leného dne 3.5.1996.
 
- Zastupitelstvo obce Zvole rozhodlo, že pořizovatelem změny č.3 je 
Městský úřad Černošice.

- Zastupitelstvo obce Zvole určuje kontaktní osobou zastupitelku obce 
Hanu Šiplerovou.

Zastupitelstvo obce Zvole ruší 

- své usnesení ze dne 11. 8. 2006 o schválení návrhu zadání změny č. 
2 Územního plánu sídelního útvaru Zvole. 

Zastupitelstvo obce Zvole bere na vědomí:

- informaci na zahájení prací na rozšíření hřbitova

Zastupitelstvo obce Zvole neschválilo: 

- úkol pro bývalou starostku nyní členku zastupitelstva obce Ing. Fige-
lovou připravit pro Zastupitelstvo obce Zvole vysvětlení, proč součástí 
zadání změny č. 2 Územního plánu sídelního útvaru Zvole je usnesení 
ze dne 11.8.2006 a bylo označené jako platné, když toto usnesení na 
zasedání dne 11.8.2008 nebylo zastupiteli schváleno.

Za návrhovou komisi: 
Hana Šiplerová, Jaroslava Hrubá

V březnu nás poctila svou návštěvou Česká inspekce životního prostředí 
při oznámené kontrole „Prověření stavu lesa, včetně ochrany lesa“ a to 
jak kontrolou evidence na našem úřadě, tak fyzickou kontrolou stavu 
lesa samotného. To vše za období od roku 1997 po dnešek. Již při 
seznámení se s plánovanou kontrolou jsem si nebyl moc jist, co že jim 
v papírové evidenci nabídneme. Jediný dokument zachovaný na úřadě 
a cosi vypovídající o dění v lese jsou dva listy A4 shrnující roky 2002 
až 2006. A samozřejmě lesní hospodářský plán (LHP), velmi slušně 
sestavený dokument popisující stav lesa k 1.1.2002 s popisem předpo-
kládané činnosti v lese do konce roku 2011. Za rok 2008 nám složil účty 

Zastupitelstvo obce Zvole schvaluje:

- žádost o finanční podporu v rámci Integrovaného operačního progra-
mu „E-Government v obcích – Czech POINT a Podmínky Rozhodnutí 
o poskytnutí dotace.

Usnesení ze zasedání Zastupitelstva
obce Zvole 
konaného dne 19. 3. 2009 – 09/U/2

Inspekce v obecních lesích

- Podmínky Rozhodnutí o poskytnutí dotace ze státního rozpočtu 
z programů reprodukce majetku na akci „Oprava ulice Březovské“.

Za návrhovou komisi:
Hana Šiplerová, Ing. Miroslav Stoklasa
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V České republice byla naplno spuštěna síť kontaktních míst, která mají 
lidem zjednodušit komunikaci s úřady. Cílem projektu je poskytnout 
občanům ověřené výpisy z centrálních státních evidencí a rejstříků na 
jednom místě, aniž by občan musel navštívit několik různých úřadů 
státní správy. Jedná se o výpisy z Katastru nemovitostí, z Obchodního 
rejstříku, ze Živnostenského rejstříku a z Rejstříku trestů.
Městský úřad Černošice, pracoviště Praha, Podskalská 19, má kontakt-
ní místa Czech POINTu na správním odboru a na živnostenském od-
boru. Pro občany Zvole je zatím nejbližším kontaktním místem Czech 
POINT Obecní úřad Vrané nad Vltavou. Naše obecní zastupitelstvo na 
svém minulém zasedání schválilo žádost o finanční podporu na zřízení 
kontaktního místa Czech POINTU přímo ve Zvoli.

Podrobnější informace o jednotlivých výpisech:
Výpis z Katastru nemovitostí.

O výpis z Katastru nemovitostí ČR může požádat anonymní žadatel. 
Výpis lze požadovat na základě listu vlastnictví nebo podle seznamu 
nemovitostí. Pokud žadatel žádá výpis podle listu vlastnictví, musí znát 
katastrální území a číslo listu vlastnictví. Vydání první strany výpisu 
je zpoplatněno částkou, jejíž maximální výše je zákonem omezena na 
100 Kč; každá další strana výpisu je zpoplatněna částkou, jejíž maxi-
mální výše je zákonem omezena na 50 Kč. Pokud žadatel žádá o výpis 
podle seznamu nemovitostí, měl by znát katastrální území a dále buď 
parcelní číslo požadované nemovitosti, jedná-li se o pozemek, nebo 

stavební parcelu nebo číslo popisné, jedná-li se o stavbu. I v tomto 
případě je ověřený výstup zpoplatněn stejně. O výpis lze zažádat 
i podle seznamu jednotek v případě, že budova je dělena na jednotky, 
což je typické u větších staveb, dělících se na jednotlivé byty, garáže 
atd. V tomto případě pochopitelně musí žadatel znát nejen popisné 
číslo domu, ale i přesné číslo bytu v domě.

Výpis z Obchodního rejstříku

O výpis z Obchodního rejstříku České republiky opět může požádat 
anonymní žadatel. Výpis lze požadovat na základě znalosti IČ obchodní 
organizace. I zde je vydání první strany výpisu zpoplatněno částkou, jejíž 
maximální výše je zákonem omezena na 100 Kč; každá další strana výpisu 
je zpoplatněna částkou, jejíž maximální výše je zákonem omezena na 50 Kč.

Výpis z Živnostenského rejstříku

I v tomto případě může o výpis z Živnostenského rejstříku České 
republiky požádat anonymní žadatel. Výpis lze požadovat na základě 
znalosti IČ obchodní organizace. I v tomto případě je vydání první 
strany výpisu zpoplatněno částkou, jejíž maximální výše je zákonem 
omezena na 100 Kč; každá další strana výpisu je zpoplatněna částkou, 
jejíž maximální výše je zákonem omezena na 50 Kč.

Výpis z Rejstříku trestů

Podle §11a odst. 1 zákona č. 269/1994 Sb. o Rejstříku trestů v platném 
znění, lze vydat výpis z evidence Rejstříku trestů osobě, které se výpis 
týká, pouze na základě písemné žádosti. Tuto žádost není třeba ručně 
vyplňovat, klient ji obdrží vyplněnou k podpisu předtím, než mu je výpis 
z Rejstříku trestů vydán; tuto žádost úřad archivuje dle zákona. Osoba, 
které lze na pracovišti Czech POINT výpis vydat, musí mít platný do-
klad totožnosti a musí mít přiděleno rodné číslo. To znamená, že výpis 
se může vydat i cizincům, kteří mají například trvalé bydliště v České 
republice. Od 18. 2. 2008 je možné na pracovištích Czech POINT 
vydávat výpisy zplnomocněncům, kteří žádají o výpis z Rejstříku trestů 
na základě plné moci.
V případě, že je možné vyřídit žádost o výpis z Rejstřík trestů elektronic-
ky, zaplatí klient podle zákona za tento výpis 50 Kč jako správní poplatek 
úřadu za přijetí žádosti o vydání výpisu z evidence Rejstříku trestů. Na 
tento výpis se nevylepuje žádný kolek.
V případě, že žádost nemohla být vyřízena elektronicky a musí být ma-
nuálně zpracována na pracovišti Rejstříku trestů, musí žadatel o výpis 
požádat způsobem podle §11 odst. 1 zákona č. 269/1994S. o Rejstříku 
trestů v platném znění – tedy formou papírové žádosti. Systém Czech 
POINT umožňuje vytisknout žadateli tuto papírovou žádost již předvypl-
něnou jeho osobními údaji, které sdělil obsluze pracoviště Czech POINT. 
V tomto případě se neplatí správní poplatek úřadu, ale vylepí se kolek 
v hodnotě 50 Kč a žádost úřad pošle ke zpracování na Rejstřík trestů.

Od 1. ledna 2009 lze na místech Czech POINTu kromě výše uvedených 
výpisů zažádat i o výpis z bodového hodnocení osoby z Centrálního 
registru řidičů.

Výpis z bodového hodnocení řidičů:

1) O tento výpis může požádat osoba, která předloží platný doklad 
totožnosti a řidičský průkaz.
2) Za 1. stranu se účtuje 100 Kč + za každou další započatou stranu 
50 Kč.

Zpracovala Ludmila Rosíková, vedoucí správního odboru, 
aktuální informace doplnila redakce ZN.

současný nájemce pan Tomek, kdy dvakrát do roka dostáváme zprávu 
o množství vytěženého dřeva a výsadbě nových porostů. Ke cti inspekce 
musím říci, že papírům v kanceláři se věnovala necelou hodinku a čtyři 
hodiny jsme chodili po lese. Procházeli jsme kulturu po kultuře a já si 
uvědomoval, jaká změna se v lese děje za jeden rok působení nového 
nájemce. Více než kilometr oplocenek, vytěžování suchých borovic, 
prosvětlování porostů, vytěžování nepůvodního akátu. 

Největší změna je snad v údolí Zvolského potoka pod čističkou. Ne-
prostupná džungle s padlými stromy se mění na kultivovaný porost 
snadno prostupný s možností růstu nových semenáčků. Na druhé 
straně potoka, nad čističkou se nám zase ukázala jiná stránka starání 
se o les. V soukromém porostu smrkové monokultury zlikvidoval 
kůrovec téměř všechny stromy. Jediná možnost je dnes již jen plošné 
vymýcení celého porostu. My jsme pokračovali dál do Hraniček, kde 
v nedávné minulosti vyrostl na původním lomu na kámen (pamětníci 
si vzpomenou i na jezírko) kopec úctyhodné výše. Podle LHP měla 
být tato holina zalesněna již v roce 2002, ale teprve v loňském roce se 
zde objevila první výsadba. Cestou do vsi jsme prošli v létě velmi kri-
tizovanou lesní cestou mezi Zvolí a Oleškem. Její dnešní stav je velmi 
uspokojivý a je sjízdná nejen pro cyklisty, ale třeba i pro kočárky. 

Čekáme na písemné vyhodnocení celé kontroly. Vzhledem k množství 
snímků a poznámek, které si inspekce cestou pořídila, bude velmi roz-
sáhlé a předpokládám, že i objektivní. Zprávu dáme možným způsobem 
(internet) v širší známost.

Mirek Stoklasa

Co je Czech POINT ?  
Český podací, ověřovací, informační 
národní terminál – zkráceně: Czech POINT.
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Co všechno chystá hasičský sbor při oslavách 
prvního stoletého jubilea takové korporace v naší 
obci? To nám přibližuje v rozhovoru 
David Synek, starosta Sboru dobrovolných 

hasičů Zvole.

Původních zakladatelů zvolského Sboru dobrovolných hasičů 

bylo jen do tuctu. Ve třicátých letech už překročil počet členů 

(aktivních + přispívajících) půl stovky a pak celé čtvrtstoletí je 

připomínáno jako „velká sláva“. Naši hasiči (později oficiálně 

přejmenovaní na požárníky) vyhrávali soutěže, měli zastou-

pení v okrskových orgánech ( Tikovský) a komisích( Zeman, 

Trefný, Hladík), zúčastnili se veřejného života a dokonce byli 

voleni do čela obce (Strnad, Šticha) . Dnes slaví tato oblíbená 

a potřebná korporace úctyhodné stoleté výročí svého založení. 

Dobrý důvod k rozhovoru s jejím mužem číslo 1.

První připomenutí jubilea – obecní ples ke stoletému výročí 

– máme za sebou. Co následuje v kalendáři oslav ?

Před uzávěrkou proběhl i náš Hasičský Country bál v Ohrobci u Tro-
jánků. Hasičská soutěž byla schválena na 9. květen, je okrsková, a bude 
u nás na hřišti. 

Při takovém jubileu je většinou oslavencům přiděleno pořa-

datelství některých okrskových či okresních soutěží. Jak to 

bude u nás? 

Touto okrskovou soutěží se začíná a pokud z ní postoupíme, čeká nás 
nejméně jedno kolo v požárním sportu, v tomto případě již zmíněné 
okresní. Datum zatím není určeno. Ale předpokládá se 6.6. a je tu 
skutečně možnost, že ji budeme pořádat také u nás.

Očekává se nějaký společenský doprovod? Odměňování za-

sloužilých, návštěva z vyšších orgánů, proslovy, gratulace, 

vzpomínky?

Největší hasičské oslavy proběhnou 27.6. na návsi, v prostorách, kde 
každoročně bývá pouť. Z rozpisu můžu sdělit, že se začátkem se počítá 
na desátou hodinu, ukončení by mělo být okolo osmnácté. Tam bude 
k vidění historická a moderní hasičská technika, ukázky historického 
hašení i nejmodernější způsoby hasičů profesionálů a specialistů. Na 
tyto oslavy bylo pozváno třicet dobrovolných sborů z okolí a asi patnáct 
složek integrovaného záchranného systému, což je policie, záchranná 
služba a hasičský záchranný sbor. Určitě své umění předvedou i kyno-
logové z našeho sboru v disciplinách, jako je vyhledávání lidí.
Tečkou bude hudební zábava, rovněž na návsi, následující hned po 
ukončení programu denního. Účinkovat budou dvě kapely.
Bude zde i slavnostní a vzpomínková vložka z úcty k našim předchůd-
cům. Po začátku programu půjdeme s průvodem ke staré zbrojnici 
a k přilehlému památníku padlých, kde se určitě uskuteční i krátká 
pietní vzpomínka, kladení věnců a krátký proslov.

Jaký bude při oslavách servis, občerstvení, lákadla pro děti ?

Určitě tu bude k dispozici vše, co si představujeme pro služby 
a občerstvení u velkých akcí, včetně sociálního vybavení, přerušená 
doprava na komunikaci a pro děti? Dvě či tři soutěže, na zabavení 
i pro zručnost. A budou tu i nějaká překvapení. To dělá každý pořa-
datel. Měli bychom tu mít i krátké představení divadelníků na téma 
„hasiči“ – to bude asi kolem druhé po poledni. Abych byl úplný. 
Atrakce nejsou připraveny pouze pro dětské návštěvníky, na své si 
přijdou i dospělí.

Zdravotnický seminář - 
ZDrSEM MAMA 

PRVNÍ POMOC PRO DĚTI 0 – 6 LET

30.5. 2009 ve ZVOLI od 9:00 do 18:00 hod

Moje dítě vdechlo korálek a dusí se! 

Moje dítě právě spadlo z kola a nehýbá se!

Moje dítě na sebe strhlo varnou konvici 

a opařilo se!

CO MÁM TEĎ PROBOHA DĚLAT?!

Podrobné informace o semináři a přihlášku naleznete na 

www.zeme-nezeme.cz (hl. stránka – aktuality) nebo na 

e-mailu: pudiska@volny.cz. Případné dotazy vám rádi zod-

povíme také na tel. č. 775 963 325, kontaktní osoba Mgr. 

Iva Pudichová. Na www.zdrsem.cz naleznete podrobné 

informace o jednotlivých projektech první pomoci.

Hasičská stovka ! Hovoří se taky o staré hasičské zbrojnici se zvoničkou, o mo-

dernizaci Vašeho vybavení, výstavě historických uniforem,

to všechno se chystá? 

Toto vše ještě není definitivní. Žádost o dotaci na zvoničku byla podána 
ke Krajskému úřadu Středočeského kraje a čekáme na vyjádření. I další 
věci jsou rozjednány a v přípravách. Jde o žádost o bezplatný převod 
cisternové automobilové stříkačky z hasičského záchranného sboru 
Středočeského kraje. Chtěli bychom tím zmodernizovat náš vozový 
park, protože například Tatra 148 by musela projít nákladnou, možná 
i kompletní rekonstrukcí a to je nerentabilní. I výstroj a výzbroj jsou 
v tuto chvíli pro nás dořešeny.

Jaká bude propagace? Kde si zájemci mohou před tímto datem 

program „otevřít“ a samostatně se rozhodnout?

Naším přáním je, aby tu lidé pochopitelně vydrželi celý den, a k na-
hlédnutí bude program na naší adrese www.hasici-zvole.estranky.cz, 
dále budou vyvěšeny informace na veřejných místech a též na obecních 
portálech a v obecních novinách.

Je ještě něco, řekněme neobvyklého, bonbónek pro diváky?

Vše soustřeďujeme do hlavní oslavy a přibude-li něco, rozhodneme se 
až v průběhu oslav a určitě do dosavadního programu zařadíme.

Rozhovor vedl Vladimír Zápotocký

 
14.4. úterý Divadlo ABC, představení Třikrát život
18.4. sobota burza dětského oblečení (pod školkou) 
18.4. sobota  společná zvolská brigáda
19.4. neděle  dětský karneval (pod školkou)
25.4 sobota setkání s jubilanty, 1. část
16.5. sobota zvolský přespolní běh 
17.5. neděle zvolský orientační běh 
31.5. neděle dětský den – program bude situován do lesa 
Červen   fotbalový amatérský turnaj 
    O putovní pohár starosty
27.6. sobota slavnost při výročí 100 let od založení 
   SDH Zvole

Iva Pudichová

Plán nejbližších akcí
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Školní ...
V sobotu 24. února zrána se začaly na zvolské návsi dít pro nezasvěcené 
pozorovatele věci nevídané.
Vyrostlo zde improvizované pódium a kolem desáté hodiny se k němu 
začaly ze všech zvolských koutů scházet podivně oblečené postavy. Ti, 
co znají zvolské tradice, však překvapeni nebyli, protože vědí, že právě 
v tento čas každoročně propuká ve Zvoli masopustní veselí. 

Letošní Masopust byl, jak už je několik let zvykem, zahájen předve-
dením masopustní hry. Tentokráte se všichni pobavili při pohádce 
O koblížkovi, kterou nacvičili velmi příležitostní ochotníci pod vedením 
Jardy Strejce. 
Ihned po skončení představení otevřel místostarosta p. Stoklasa
„nohoudáním“ zvolský Masopust 2009. 
 Po úvodním koblihovém tanečku se průvod maškar vydal na obchůzku 
zvolských domácností, jejichž hospodyňky nešetřily časem ani surovi-
nami, a připravily pro rozpustilé masky masopustní občerstvení.
(Pracovité hospodyňky, díky!) A tak si malí i velcí mohli pochutnat na 
výtečných koblihách, koláčcích, uzeninách a jiných laskominách, za 
jejichž přípravu byly hospodyňky odměněny pěknou písničkou a taneč-
kem s medvědem. Kolem druhé hodiny odpolední dorazil průvod na 
statek ke Krupičkům, kde byl zkušeným myslivcem skolen a posléze 
nevinnou pannou k životu znovu probuzen náš masopustní medvěd.

Pro děti pak pokračovalo maškarní řádění na hřišti, kde Kačka Ševčí-
ková s Magdou Hodačovou za pomoci hasičů a dráčat připravily pro 
malé tanečníky maškarní karneval.
A tak nám v odpoledních hodinách skončil další Masopust, další ze 
starobylých svátků věnovaný těm, kteří se rádi pobaví a umějí si udělat 
legraci sami ze sebe.
Díky Vám všem!

 Mgr. Jaroslava Kreisingerová

Dva pohledy na masopustní rej

... a účastnický 
Letošní masopustní rej se opět velice vydařil. Byl zahájen souhlasem 
místostarosty s jeho pořádáním, což stvrdilo vlastnonožní razítko. 
Když mě uvádějící paní Netopilová vyzvala k tomuto netradičnímu 
potvrzení povolení, varovala před stálostí nanášené barvy. Ta barva 
na noze skutečně držela ještě týden. Děti i dospělí pak zhlédli krásné 
divadelní představení „O Koblížkovi“, které letos připravily paní učitel-
ky ve spolupráci s Jardou a Luckou Strejcovými. Vidět a slyšet Jardu 
v převleku medvěda byl velký zážitek. Jako by do té kůže skutečně 
patřil a jeho zájmu o koblížek musel každý věřit. Tím však nechci 

vyzdvihovat pouze jeho herecké umění. Výkon celého hereckého 
spolku je hodný obdivu, zvláště pak, když jsem zaslechl, jak málo se 
zkoušelo. Masopustní průvod plný masek, maškar, veselí a hudby poté 
zamířil na svou léty prošlapanou trasu od školy kolem kostela, ulicí 
V Zahrádkách a přes náves. Navštívil spoustu starousedlíků, kteří měli 
připraveno občerstvení a rádi svolili i k několika tanečkům. 

Vzpomínat na dobrůtky po cestě snědené a samozřejmě také vypité 
nebudu, snad až na jednu úplnou klasiku, kterou jsou smažené koblížky 
paní Vodičkové. Zase nezklamaly a už dnes se těším na příště. Svou 
pouť zakončil tradičně ve statku u Krupičkových, kde byl utracen med-
věd dvěma výstřely pana Krupičky a následně probuzen polibkem od 
neposkvrněné panny (nebyla neposkvrněná, natož panna, byl to kluk 
a jmenoval se Kuba). Roztrhaný průvod pak směřoval na hřiště, kde 
byl pro děti připraven maškarní bál, tanečky a soutěže, které trvaly 
až do odpoledních hodin. K snědku se podával guláš z plotny paní 
Krupičkové. Při svém návratu přes náves domů mě zaujala rozsvícená 
a rozezpívaná škola, neodolal jsem a u dobré muziky a plného stolu 
jídla setrval do večerních hodin. Jen mi nejde úplně na rozum, proč 
děti byly v sále hospody a dospělí ve škole. Asi je to o víkendech 
opačně. Poděkování všem, kdo ke zdárnému průběhu masopustního 
dne přispěli a těšme se na Velikonoce, první z jarních svátků s přáním 
krásného počasí. 

Přímý účastník a ochutnavač všeho k snědku a pití Mirek Stoklasa
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V sobotu 4.dubna pořádáme již 5. ročník Zvolského velikonočního tur-
naje. Na klání o Velikonočního medvěda bychom rádi pozvali všechny 
příznivce šachové hry z řad dětí, dospělých amatérů a profesionálů. 
Budeme hrát v naší klubovně.
V sobotu 18. dubna proběhne v Chodouni krajské finále dětí do 8 let. 
V našem oddílu se v letošní sezóně objevilo několik šikovných dětí, 
které mají naději na dobrý výsledek. Věřím, že Maruška Hánělová, 
Vilém Mařák, Ondra Sklenář, Kuba Šamánek a Mirek Hrdlička ukáží, 
co v nich je a mezi konkurencí se neztratí. Tento turnaj je přípravou 
na Mistrovství České republiky dětí do 8 let, které se koná 8. a 9. 
května ve Vyškově.
V sobotu 25. dubna pořádáme již druhý ročník Zvolského rapidu ŠA-
CHY.BIZ v sokolovně ve Vraném na Vltavou. V loňském roce se sešla 
kvalitní konkurence a rádi bychom v této tradici pokračovali. 

V sobotu 2. května se koná v Říčanech krajské finále družstev mladších 
žáků, ze kterého postupují tři nejlepší družstva na Mistrovství České 
republiky družstev mladších žáků. V letošním roce můžeme postavit 
silné družstvo ve složení: Lukáš Boček, Ondřej Máslo, Matěj Florian, 
Veronika Holubová, Petr Hřídel a Míša Tyllerová, které má na to, aby 
vybojovalo postup na mistrovství republiky. Ostatní hráči našeho od-
dílu sestaví druhé družstvo, ve kterém budou sbírat cenné zkušenosti 
z týmové soutěže.
V neděli 17. května pořádáme v klubovně krajské finále družstev star-
ších žáků, do kterého jsme suverénním způsobem postoupili. Naše 
družstvo ve složení: Jaroslav Česánek, Lukáš Boček, Martin Jungmann, 
Ondřej Máslo a Veronika Holubová určitě zabojuje a postup do první 
ligy dorostu je velmi reálný.

Ve dnech 30. - 31. května se koná na Seči Mistrovství České republiky 
družstev starších žáků. V naší loňské premiéře jsme obsadili 41. místo 
mezi 53. družstvy a letos máme určitě kvalitnější a zkušenější družstvo: 
Česánek, Jungmann, Boček, Holubová, Máslo, Florian. 
Koncem měsíce března skončila základní kola regionální žákovské 
ligy, ve kterých bojovalo 20 zvolských dětí. Ve dnech 20. - 21. června 
se v Sedlčanech uskuteční finále krajského přeboru mládeže. Právo 
účasti budou mít děti, které v pěti turnajích regionální žákovské ligy 
dosáhly nejlepších výsledků. 

V pátek 26. června pořádáme na zahradě mateřské školy ve Zvoli 
tradiční rozloučení se sezónou za účasti všech našich členů a jejich 
rodičů. 
Více o dění v šachovém oddílu se dozvíte na našem webu 
http://chessclub-medvedizvole.cz a na trénincích.

Jana Straková

Letošní ročník regionálního přeboru družstev dospělých je téměř 
u konce. Náš tým je složen z dospělých a našich nejlepších dětí. V pře-
boru družstev hrají osmičlenné týmy a za nás pravidelně nastupují 
hráči: Martin Listopad, Vlasta Hrabcová, Jaromír Háněl, Bedřich Cha-
loupka st., Marek Woitsch, Jaroslav Česánek st., Bedřich Chaloupka 
ml., Robert Máslo, Jaroslav Česánek ml., Vojtěch Straka.
Nyní zbývá sehrát poslední kolo soutěže. O postupujícím do krajského 
přeboru je již rozhodnuto. Nás se to ale bohužel netýká. Letos máme 
starosti úplně opačné. Zatím jsme na posledním místě tabulky a jen 
velmi těžko se zachráníme. Pravděpodobně nás čeká příští rok sestup 
do regionální soutěže. 

Od 13. do 21. března se v Koutech nad 
Desnou konalo šachové mistrovství ČR 
mládeže do 16 let. Letos se do něho pro-
bojoval jen Vojta Straka. Hrál v kategorii 
do 16 let. V této kategorii hrálo celkem 
24 hráčů. Počáteční fáze vyšla Vojtovi 
nad očekávání. Po 4 kolech měl 3 body 
a byl na průběžném 3. místě. Prostřední 
fáze se mu nevydařila. Ze tří partií získal 
pouze jednu remízu a klesl na 12. místo. 
Závěr ale všechno zachránil a výhry 
v posledních dvou kolech ho vynesly až 
na konečné 6. místo, což je jeho nejlepší 
výsledek na všech mistrovstvích ČR, 
kterých se zúčastnil. Za svůj výkon byl od-
měněn medailí a pohárem za šesté místo.
Protože Vojta letos v kategoriích mládeže končí, je na ostatních zvol-
ských šachistech, aby na mistrovství Čech zabojovali a zajistili si (i pro 
slávu ŠK Medvědi Zvole) účast na mistrovství ČR mládeže.

Jana Straková

Šachové akce do konce sezóny

Medvědi Zvole A v regionálním přeboru

Přitom začátek sezóny vypadal docela 
optimisticky. V prvním kole jsme sice 
prohráli v Příbrami, ale v následujícím 
kole jsme však vyhráli ve Stochově 
a poté jen těsně prohráli s velmi sil-
nou Lokomotivou Beroun. Po prohře 
v Řevnicích jsme dokázali remizovat 
s druhým mužstvem tabulky ŠK Zdice 
a po pěti kolech jsme byli daleko od se-

stupových vod. Počátkem roku 2009 však začala naše černá série pěti 
porážek v řadě, která nás odsunula na poslední místo tabulky. Přitom 
dvakrát jsme prohráli nejtěsnějším rozdílem 3,5:4,5 a dokázali jsme 
velmi potrápit i suveréna regionálního přeboru ŠK Kladno C. Klíčové 
bylo utkání 9. kola, ve kterém jsme hostili doma do té doby poslední 
družstvo ŠK Příbram-Baník A. K naší smůle padl termín zápasu do 
období jarních prázdnin pro Prahu-západ. Ve velmi oslabené sestavě 
jsme prohráli 2:6 a spadli na poslední místo tabulky. 

V posledním kole uděláme všechno proto, abychom se z posledního 
místa dostali. Je to škoda, protože se tu dala dohromady parta dobrých 
šachistů, kteří mají chuť hrát a zlepšovat se. Tohle družstvo má určitě 
na to vyhrát regionální soutěž a za rok se opět vrátit do regionálního 
přeboru.

Jana Straková

Mistrovství ČR mládeže do 16 let

Zveme Vás na

dětský karneval
pořádaný dětským klubem Kačenka,

který se koná
v neděli 19.4. 2009 od 14 hod. do 17 hod.

v místnosti pod školkou
Můžete se těšit na diskotéku, soutěže, 

tombolu a plno legrace.

Budeme se moc těšit.
Štěpánka Hofmannová a Zdenička Hlaváčková
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VE ZVOLI SE TAKÉ STALO
Fotbalový Sokol měl v sobotu 21. března 
výroční valnou hromadu, 
na které si zvolil nové předsednictvo, plán práce a hospodaření na 
další rok. Vedení vyslovilo spokojenost s výsledky žáků i dorostenců 
a doufá, že se „B“ tým mužů udrží v soutěži, do které postoupil. Nový 
výbor bude pracovat ve složení Petr Hluší, Aleš Tlamský, Jaroslav 
Malý, Karel Trefil, Jan Malý.

aby s vedením obce projednal možnosti dalšího rozvoje a zlepšení 
podmínek bydlení. V rámci rekonstrukce vedení nízkého napětí dojde 
k výměně části veřejného osvětlení a pokud to bude možné k doplnění 
světla na okraj ulice Krajní. Vyústění ulic Černická a Krajní budou 
osazeny značkami „Dej přednost v jízdě“. Na parcele zahrádkářů bude 
dokončeno větší stání pro kontejnery na tříděný a směsný odpad.

Původní zde byly již desítky let, a kupodivu přečkaly bez povšimnutí 
i velkou rekonstrukci školy v roce 2006. Pod novými světly se určitě 
bude dětem zase o kousek lépe učit.

Osadní výbor v Černíkách se sešel, 

Ve dvou třídách školy 
byla provedena výměna stropních svítidel     

Zde je vidíte při svém vítězném výkonu.

Na fotografii vidíte devět z deseti soutěžících, chybí pouze...

Snímek je z prací na podjezdu křižujícím se silnicí na Benešov. 

Vítězkami plesové pivní štafety sedmi statečných 
se letos stal tým „Zvolské dámy“

Vyhlášení výsledků volby Miss hasičské nohy na 
Zvolském hasičském bále

Stavba silničního okruhu kolem Prahy pokračuje

Další zvolská brigáda
V sobotu 18. dubna se uskuteční každoroční dobrovolná 
jarní brigáda ve smyslu – 

pojďme společně něco udělat pro Zvoli. 

Stejně jako každý rok se vrhneme na ta nejpotřebnější 
místa. Sraz brigádníků je v 9:00 u školy, v nové části 
Zvole na ulici Centrální a v Černíkách u parcely zahrád-
kářů, s sebou nářadí – lopaty, kolečka, budeme čistit 
strouhy a zanesená místa. Po společné práci od 13:00 
jsou všichni brigádníci zváni na pivo a guláš do hospůdky 
„Na Výsluní“. Druhou variantou, kterou také přivítáme, je 
úklid v nebližším okolí svého bydliště.

Rada obce Zvole
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Zveme jednotlivce i celé rodiny na

Pořadatel: Školská, sportovní a kulturní komise OÚ Zvole ve
   spolupráci s SK Zvole

Činovníci: 
Ředitelka závodu:  Iva Pudichová
Hlavní rozhodčí:  Slávka Ročňáková
Startér:   Tomáš Salinger 
Zpracování výsledků: Marcel Pudich
Autor tratí:  Karel Matzner
Zdravotní služba:   Mudr. Katarina Hánělová

Přihlášky jednotlivců, partnerských dvojic a rodin:
předem na přihlašovacích listech v ZŠ, MŠ, Sokole (hřiště) a na 
OÚ ve Zvoli, předem telefonicky u Marcela Pudicha na 257 761 710, 
602 432 922, nebo e-mailem: mpudich@volny.cz , pro příchozí v den 
závodu v prostoru startu nejpozději do 9:00 hodin

Prezentace a vyzvednutí startovních čísel:
pro přihlášené v místě startu, nejpozději 30 min. před startem katego-
rie, pro příchozí v místě startu nejpozději do 9:00

Časový pořad, kategorie a délky tratí:
10:00 Zahájení závodu.           nar.

10.05 Děti do 4 let  2005 - 2007    50 m

10:15 Předškolní děvčata   2003 - 2004    200 m

  Předškolní hoši  2003 - 2004    200 m

10:30 Mladší děvčata  2001 - 2002    600 m

  Mladší hoši  2001 - 2002    600 m

10:45 Starší děvčata  1999 - 2000    800 m

  Starší hoši  1999 - 2000    800 m

  Mladší žákyně  1997 - 1998    800 m

11:00 Mladší žáci  1997 - 1998    1 500 m

  Starší žákyně  1995 - 1996    1 500 m

  Starší žáci  1995 - 1996    1 500 m

11:15 Vyhlášení výsledků dětí  

11:30 Dorostenky  1992 - 1994    2 150 m

  Dorostenci  1992 - 1994    2 150 m

  Ženy do 34 let  1975 - 1991    2 150 m

  Ženy 35 let a starší  1974 a dříve   2 150 m

  Muži do 39 let  1970 - 1991    4 300 m

  Muži 40 let a starší  1969 a dříve   4 300 m

12:10 Vyhlášení výsledků  

Pojďte se s námi proběhnout jarní přírodou!

PhDr. Slávka Ročňáková
hlavní rozhodčí

Mgr. Iva Pudichová
ředitelka závodu

Startovné: 
dobrovolné

Tratě:
vedou po zpevněných cestách, lesních a lučních pěšinách s mírným 
převýšením

Vyhodnocení: 
první tři závodníci v každé kategorii obdrží diplom a medaili. Dále 
bude vyhodnocena nejrychlejší partnerská dvojice (součet času ženy 
na trati 2150 m a muže na trati 4 300 m) a nejpočetněji zastoupená 
rodina

Předpis: 
závodí se podle pravidel atletiky a tohoto rozpisu

Poznámka: 
pořadatelé si vyhrazují právo úpravy časového pořadu startů podle 
počtu přihlášených v jednotlivých kategoriích

VII. ZVOLSKÝ BĚH
Propozice 
Termín: sobota 16. 5. 2009 v 10:00 hodin                   
Místo:  u lesa v Březovské ulici – start a cíl

ZVOLSKÝ SPORTOVNÍ VÍKEND

foto: Ondřej Neff

foto: Ondřej Neff
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Termín:  neděle 17.5.2009 10.00 hod.
Místo:   
Start a cíl bude na rohu lesa západně od „prasečáku“ – (cesta bude 
značena z křižovatky ulic Březovská – Kolmá; cca 800m)

Co s sebou:  
Sportovní oblečení (doporučujeme dlouhé nohavice), sportovní 
obuv. Buzola se hodí, ale není nezbytná. Hlavně však dobrou náladu 
a sportovního ducha.

Program: 
Běh nebo jen příjemná procházka zvolským lesem. Na výběr budou 
následující tratě:
„Linie“: procházka po značené trati – pro děti do 10 let a rodiny
„Scorelauf“ (trať s volným pořadím kontrol): tento druh závodu má 
výhodu, že se mohou současně účastnit závodu jak skuteční závodníci, 
tak i kondiční sportovci nebo jen příznivci pohybu na zdravém vzdu-
chu, kteří akci pojmou jako příjemnou procházku. Cílem tohoto závodu 
je navštívit co nejvíce kontrol v časovém limitu jedné hodiny. O výsled-
ku rozhoduje počet kontrol, v případě rovnosti pak nižší čas.

Startovné:  
děti 20Kč, ostatní přihlášení do 15.května 20Kč, 
přihlášení na místě 40Kč

Přihlášky:  
posílejte nejlépe mailem na ob-zvole@centrum.cz nebo SMS na 
603 858 303. Pro zajištění map prosíme o potvrzení Vaší účasti do 
15.5.2008 (tel., mail). Na místě je možno přihlásit pouze do počtu 
volných map.

Trénink:  
Zájemci mohou navštívit otevřený trénink v neděli 10.5. odpoledne pro 
seznámení s orientačním během a mapou zdejšího lesa. 

Další informace naleznete na www.ob-zvole.cz.

Zveme jednotlivce i celé rodiny na

10. ZVOLSKÝ 
ORIENTAČNÍ BĚH

(vesnický předchůdce jeslí a mateřské školy v jednom)

Nějaký týden po Novém roce 1960 byla na místním národním výboru 
u nás ve Zvoli vyvěšena vyhláška, že přijmou pěstounku a uklízečku 
do zdejšího Zemědělského útulku, který fungoval vždy od jara do 
podzimu a pokaždé v jiném bývalém statku, kde zrovna byla volná 
nějaká místnost.
Řekla jsem si, že bych to mohla zkusit a že by moji dva kluci (tří 
a pětiletý) mohli se mnou chodit do školky a nemusela bych je dát 
„z ruky“.
Podala jsem si tehdy žádost s vysvědčením o absolutoriu „Odborné 
školy pro ženská povolání“ na MNV a třebaže tam byly žádosti asi čtyři, 
byla jsem přijata jako pěstounka (učitelka, ředitelka, opatrovnice). Jako 
uklizečku či školnici, přijali Jiřinku Kataržukovou.
Útulek byl toho času už druhým rokem v bývalém menším statku 
na Návsi J. Štulíka č. 13 (dnes zdravotnické středisko a školní družina 
- pozn. red.). Vlastníky byli nějací Běhounkovi, kteří se po revoluci 
odstěhovali do pohraničí.
V domě byly celkem tři místnosti, ale použít se daly jen dvě. Třetí byla 
uzamčena. Tam měli majitelé zemědělské nářadí a náčiní. Na půdě 
mělo JZD uskladněno lněné semeno, které členky JZD chodily občas 
přehazovat. Pak následoval chlév, kde družstvo mělo ustájeno pár 
tažných volů, o něž se staral pan Václav Svoboda a každé ráno volky 
vyváděl na práci do družstva. To se ví, že děti, hlavně kluci, se tohoto 
každodenního rituálu velmi rádi zúčastňovali. Pod oknem chléva byla 
žumpa, překrytá jen poleny, naskládanými vedle sebe a celkem snadno 
odstranitelnými, takže jsem zažila mnoho strachu, aby mi tam některé 
z dětí nespadlo.
Další „pastička“ byla na prostředku dvora a to stodola, která držela 
pohromadě jen silou vůle a děti měly přísný zákaz do ní chodit. Za 
stodolou byla celkem hezká zahrada, i když s přestárlými stromy, povět-
šinou jabloněmi, a vcházelo se do ní po obou stranách této stodoly.
Ve stodole bylo skladiště odložených zemědělských strojů a za ní pod 
přístřeškem pohrabáče, čerty, fukary a další mašiny, což byl opět ráj 
pro kluky a já zas plná strachu, aby nepřišli k úrazu, protože navíc přes 
tu stodolu nebylo pod přístřešek vidět. Když jsem musela ze zahrady 
odejít s nějakým tím „posránkem“, abych ho umyla, měla jsem nervy 
napjaté k zbláznění, co by se všechno mohlo za mé nepřítomnosti 
stát.
Naštěstí, že za 14 dní, co byl útulek v provozu, se střecha stodoly 
zřítila dovnitř a ještě větší štěstí, že se to stalo v neděli a tím nikdo 
nepřišel k úhoně. Pak nezbývalo nic jiného, než aby byla zřícenina brzy 
odklizena. Její úklid odnesli hlavně tátové dětí v akci Zet. Konečně 
tam vzniklo krásné místo a i přehlednost byla jiná.
Zvolští občané, kteří bydleli v ulici Na Výsluní, používali školkovou 
zahradu a dvorek jako zkratku na stanici autobusu. Bylo to jednoduché, 
oboje vrátka, přední na náves i zadní, se nezamykala, ani jsme k nim 
neměli klíče a tak proč by to lidé obcházeli po ulici! Teprve až byl 
menší kousek zahrady přepažen pevným plotem, nastal konečně klid 
od nezvaných hostů – ti pak chodili přes objekt JZD. MNV prodal 
ten kousek Zahrádkářům a byl jim odstěhován i přístřešek od hospo-
dářských strojů, který byl totiž jen na sloupcích. My jsme sice museli 
s dětmi při cestě do lesa též obcházet, ale to nám nijak nevadilo.
Přesto však sestava dvaceti i více dětí ve věku od 2 do 6 let byla pro 
jednu ženskou úplně šílená a já jsem si říkala, že to do podzimu nějak 
vydržím a příští sezonu už nevezmu za nic na světě. Jenže v tu dobu 
bylo zvoleno nové vedení na MNV a úřadujícím tajemníkem byl pan 

Vzpomínky na zemědělský 
útulek 1960 až 1977
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tany či nějakého salámu. Nejednou se stalo, že některé dítě neodolalo 
dobrotám souseda a koukalo mu část dobrot ukousnout či tajně zbaštit. 
Bylo z toho pláče a mrzutostí dost a dost, že jsem opět apelovala na 
MNV, že toto je neúnosné, že děti jsou tak malé, že jim těžko vysvětlím, 
aby neměly chuť na nějakou tu dobrotu a spokojily se jen houskou. 
V poledne byla hodinová přestávka a ve 13 hodin znovu nástup do 
školky. Bylo to nejen neúnosné a vyčerpávající pro děti, ale pro mne 
a též pro ostatní matky, protože kromě krupicové kaše se nedalo za tu 
hodinu dojít domů, uvařit, najíst a ještě dojít do 13 hodin zpět, nehledě 
na to, že děti byly ucaprtané a žádný odpočinek. 
Teprve na podzim se konečně MNV v dohodě s ostatními institucemi 
rozhodlo, že se stravování dětí ve školce uskuteční. Škola, která měla 
svoji kuchyni a vařila pro své žáky, dostala ke své kuchařce paní Blá-
bolové, paní Naďu Vocetkovou na poloviční úvazek a začala vařit i pro 
školku. Pořídilo se nádobí, mycí stůl se dvěma dřezy a elektrický vařič 
na ohřívání vody na nádobí a kávy či čaje na odpolední svačinu. Paní 
Vocetková nosila dětem do školky v půl desáté svačinu pro všechny 
děti stejnou a ve tři čtvrti na dvanáct oběd. Rozdělila jídlo dětem, pak 
umyla hrnečky od kávy a nádobí od oběda. Odpolední svačinu jsem 
obstarávala sama. 
Dále byla zřízena lehárna, aby děti po obědě spaly. Lehátek jsme 
měli jen 11, ale pak jsme dostali ještě další lehátka ze zrušené školky 
v Okrouhle. Sehnal se čalouník, který vadná lehátka opravil. Přikrý-
vek bylo dost i polštářků, též z Okrouhla, a tak si děti na polštářky 
donesly povláčky z domova. Byl to ovšem každý pes, jiná ves, ale pro 
začátek dobré a časem jsme se zmoli i na povlaky jednotné, ušily jsme 
je s paní Kataržukovou.
Pracovní doba byla teď nepřetržitě od 7 do 17 hodin. Moje služba 
byla od 7 do 15 a pak přebírala službu pí Kataržuková na dvě hodiny 
u dětí + úklid. Po dvou letech ji vystřídala paní Coufalová a za další 
rok paní Marie Sýkorová, která se mnou dosloužila až do konce útulku 
tj. do října 1977.
Vylepšování prostředí pokračovalo jen hodně zvolna a dělalo se všech-
no za provozu většinou dvojicí penzistů pánů Strnada a Růžičky, pokud 
se jednalo o zednické práce. Na ostatní práce byli najímáni odborníci 
například kamnář, instalatér, podlahář a podobně.
Mrzí mě velice, že jsem si nedělala poznámky, který rok co bylo 
v tomto směru uděláno a teď v osmdesáti mi paměť na tyto podrob-
nosti selhává.
Tedy jen krátce: Nejprve byli odstraněni voli z chléva. Pak tátové 
vystrkali zemědělské stroje na náves, aby tak přinutili JZD k jejich 
odstranění ze zahrady. Za chlévem byla postavena zídka mezi pozemky 
školky a souseda Jana Nejedlého.
V první místnosti odstraněna kachlová kamna a udělána nová podlaha, 
pak nainstalována kamna „Mustgráfky“ místo dosavadních „Klubek“, 
dar od školy, kde bylo zbudováno nové ústřední topení. Na ústřední 
topení ve školce jsme si museli ještě pár roků počkat.
Dál byl vydlážděn chodníček od studny do domu a zvětšena a opravena 
žumpa pod okny bývalého chléva. Konečně nám majitelé Běhounkovi 
(MNV budovu od nich odkoupil) uvolnili třetí místnost a z té po zave-
dení vody (darlinku), byla zbudována umývárna a kotelna pro ústřední 
topení. Pak byly z chléva zřízeny splachovací záchodky a ještě jedna 
místnost, používána jako lehárna, kam chodily děti po obědě odpočívat 
a lehátka se nemusela po spaní odklízet. 
Ke vchodu byla přistavena veranda, ze které byla zbudována šatna, což 
bylo dobré nejen pro uteplení, ale i kabáty a botky byly mimo třídy 
a děti přicházely dovnitř už převlečeny a přezuty.
V roce 1977 během října a začátkem listopadu byla školka přestěhována 
do nově postavené moderní budovy v ulici „Na Výsluní“ a naše stará 
školka předána k užívání družině, která tam sídlí dodnes.  

Ludmila Ebrová

Jaroslav Kadlec z Vraného nad Vltavou a tomu se podařilo na ONV 
přeměnit sezónní útulek na celoroční a já jsem zde zůstala více jak 17 
let a pak ještě 5 let v nové mateřské školce, čili až do důchodu. Kdyby 
mě to tenkrát někdo řekl, vůbec bych nevěřila, že se tak stane.
Ani vybavení dvorka za nic nestálo. Byla zde jen studna s pumpou, 
ze které musela školnice vodu napumpovat a do domu v kbelících 
donést. Jinak tam byla fůra písku bez jakéhokoliv ohrazení a řetězová 
houpačka na 4 železných trubkách. Nebyla však zapuštěná do země. 
Abychom ji mohli používat, musel pomoci Jarda Boháček, tehdy žák 
9. třídy a bratr Jiřky Kataržukové. Vykopal hezky hluboké díry, vsadil 
do nich houpačku, nohy obložil pořádnými kameny, zasypal hlínou 
a houpačka byla konečně bezpečně k použití a sloužila bez jakýchkoli 
úprav celých 17 let,kdy byla školka v provozu.
Dále zde byla kolna na uhlí, ale ne pro potřeby školky, nýbrž pro někte-
ré nájemníky, bydlící v té době v sousedním bývalém statku č.p. 12, kde 
se říkalo u Podrybnických (Nováků), takže jsme je museli pouštět na 
dvůr, kdykoli si vzpomněli. Uhlí pro školku bylo v přístěnku u chléva 
a po odstěhování volků přímo ve chlévě. Přístěnek byl zbořen.
Mezi Podrybnickými a školkou byla rozbitá zeď, za níž bylo velké 
hnojiště, protože zde byla v chlévě umístěna, jak říkali zemědělci, 
„jalovina“ a též menší prasečák. Tím tu byl často vyvážen hnůj na 
kladce přímo z chléva na hnojiště a zeď dostala každou chvíli náraz. 
Nikoho to nezajímalo, sousedi žádní a také to bylo všechno „naše“ 
– tak co! Díra byla už tak velká, že bylo ze školkového dvora vidět 
nejen na hnojiště, ale ještě kus dvora u Podrybnických.
Z nařízení hygieny musela být zeď dozděna a omítnuta ještě před 
zahájením provozu celoroční školky. Z téhož nařízení musela být proti 
hlavním dveřím vybudována dětská kadibudka, ze spoda na kbelík, 
který školnice denně vynášela – žumpa pro záchod tu nebyla. Toď se 
ví, že to nebyla žádná sláva, když se muselo za každého počasí s dětmi 
ven na záchod a většinou v bačkorkách. Ale tehdy jiná možnost nebyla, 
jen pro ty nejmenší nějaký ten nočník, lea zase se s tím muselo ven. 
Pro dospělé byl suchý záchod za kolnou.
Teď bychom se mohli podívat dovnitř. Obě místnosti byly celkem pěkné 
a světlé, zvláště pak ta na náves ve štítu. Byla zde dvě okna a světla dost. 
Za dveřmi stála třídílná skříň plná hraček, kde v naprostém neladu 
a skladu byly smíchané kostky s různými stavebnicemi v zásuvkách 
a uprostřed místnosti tři stolky se židličkami. V přední místnosti stála 
velká kachlová kamna. Předtím zřejmě byla školka v zimním období 
propůjčována členům JZD na zabijačky. Bylo tu nepořádku a mastnoty, 
válela se tu i mrtvá myš. Tak jsem si řekla, že půjdu za paní MUDr. 
Borskou a poradím se s ní, co dál. Školka měla začít už 1. 3. 1960 
a času do toho data bylo velmi málo. Mně se nechtělo do takového 
nevhodného prostředí děti přivést.
A paní doktorka pomohla. Poslala hygienickou kontrolu, která vznesla 
na MNV požadavky, co zde musí být, než mohou školku pustit do 
provozu. 
To znamenalo: natřít všechna okna i dveře bílou barvou, na podlahy 
nové lino a do síně pořídit stojan pro tři umyvadýlka, ovšem jen smal-
tované (lavorky) a konev na vodu (a již zmiňovaný záchodek a zeď) 
a ještě slib od MNV, že se bude časem prostředí pro děti vylepšovat 
podle možností a financí. Tak toto bylo asi to nejnutnější k zahájení 
provozu a konečně se začalo až 23. května 1960.
Žádný zápis dětí neexistoval a do školky byly dávány děti matek, ne-
jen které byly čelenkami JZD, ale i matek, které chodily vypomáhat 
družstvu jen v pracovních špičkách tj. okopávka a jednocení řepy, 
sena, žně, brambory.
Někdy bylo dětí „na zbláznění“ a jindy zase bylo volněji, zvlášť při 
dešti, kdy se do pole nemohlo.
Ve školce se nevařilo, a tak se chodily děti jen odkládat podle potřeby 
matek. Také se svačinami byly potíže. Jedno dítě si přineslo na svačinu 
suchou housku, druhé nic a jiné zase „gáblíček“ včetně jogurtu, sme-
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foto: Ondřej Neff

foto: 2x Ondřej Neff

Novela výrazně mění stávající zákon o odpadech
Podle novely zákona o odpadech, kterou v minulých dnech schválila 
poslanecká sněmovna, musí od 1. 1. 2009 výrobci baterií a akumulátorů 
zajistit pro občany možnost zpětného odběru těchto výrobků v každém 
obchodě, kde se prodávají. Občané za odevzdání baterií a akumulátorů 
nebudou nic platit.

Výrobci mají také podle novely povinnost zajistit, aby nejpozději do 
26. 9. 2010 bylo znovu využito 75 procent hmotnosti všech na trh 
uvedených niklkadmiových baterií a akumulátorů a 65 procent hmot-
nosti všech olověných baterií a akumulátorů. U ostatních typů baterií 
je povinnost zajistit recyklaci alespoň 50 procent z nich.

Odběr vysloužilých elektrozařízení

Novela rovněž zvyšuje transparentnost systému zpětného odběru 
vysloužilých elektrozařízení a kontrolovatelnost provozovatelů těchto 
systémů. Zvýší také počet míst, kde je možné vysloužilé elektrospotře-
biče odevzdat. Všichni prodejci jsou podle návrhu povinni bezplatně 
odebrat přístroje výměnou „kus za kus“ při nákupu nového zboží. 
Prodejny větší než 200 m2 musí navíc od zákazníka odebrat starý 
přístroj do 5 kg hmotnosti bez ohledu na to, zda si zákazník kupuje 
nový či nikoli. Internetoví prodejci jsou povinni bezplatně zajistit 
zpětný odběr starého přístroje při dodávce nového.

Likvidace autovraků

Novela zlepší dostupnost míst, kde je možné odevzdat vozidlo s ukonče-
nou životností (autovrak) k jeho ekologické likvidaci. Každý výrobce bude 
muset zajistit efektivní síť míst po celé České republice, kde je možné se 
autovraku legálně zbavit. To znamená alespoň jedno takové místo ve správ-
ním obvodu každé obce s rozšířenou působností. Výrobci musí zajistit, že 
se 85 procent materiálu a dílů z vyřazených aut znovu využije. Náklady na 
tuto sběrnou síť i na ekologickou likvidaci vozů ponese výrobce.

Provozování skládek

Novela zákona zpřísňuje požadavky na provozování skládek a zvyšuje 
pravomoci krajských úřadů při jejich provozování. Zároveň dochází 
ke zvýšení poplatků za každou tunu skládkovaného odpadu až na ko-
nečných 1500 Kč v roce 2013. Výnos z těchto poplatků bude směřovat 
z 80 procent krajům, z 20 procent obcím, na jejichž území skládky 
leží. Většinu výnosu z poplatku na skládkování dostanou právě kraje 
proto, že jsou odpovědné za systém nakládání s komunálním odpadem 
na celém svém území. Obce, na jejichž katastru se skládka nachází, 
budou nadále dostávat 20 procent z výnosu z poplatků a nebudou za 
vlastní skládkovaný odpad muset poplatek hradit.

Sběrnám přibyly povinnosti

Provozovatelé sběren budou muset zaznamenávat množství a druh 
odpadu, který vykoupili. U strojních zařízení, uměleckých děl nebo 
pietních a bohoslužebných předmětů budou muset uvést i jejich po-
pis, který umožní jejich dodatečnou identifikaci. Po dobu 48 hodin 
od jejich vykoupení s nimi nebudou moci nakládat, rozebírat je nebo 
prodávat dál. Stát tak chce zabránit krádežím na hřbitovech (ve velkém 
se například v Praze ztratila výzdoba hrobů vojáků padlých ve druhé 
světové válce, známý je také případ krádeže bronzových náhrobních 
destiček z Národního hřbitova v Terezíně).

Třídění druhotných surovin

Obce musí nejpozději do začátku roku 2010 umožnit svým občanům 
třídit základní druhotné suroviny: papír, plasty, sklo, nápojové karto-

 
Mnozí živočichové, kteří člověka u jeho sídlišť provázeli po 

staletí, najednou rychle mizí. Přitom jejich přítomnost na naší 

zahradě je prospěšná, naši zahradu oživí a můžeme do našich 

rekreačních pobytů zařadit jejich pozorování s vědomím, že jsme 

udělali něco pro naši přírodu a tím i pro nás samé.

Specifickou skupinou jsou volně žijící ptáci. Většina z nich je všežravá 
či masožravá, tzn. živí se hmyzem jako jsou mšice, dřevokazní brouci, 
molice apod., či bezobratlými živočichy jako jsou housenky, šneci a sli-
máci. Někteří větší dravci pak loví i větší živočichy zejména hlodavce. 
Chrání tak především rostliny a plodiny, které na zahradě chceme 
pěstovat, i dřevěné stavby naší zahrady. Soužití ptáků s člověkem je 
oboustranně prospěšné.
Všichni volně žijící ptáci na území České republiky podléhají zákonné 
ochraně - zákon č. 114/1992 Sb., o ochraně přírody a krajiny. Podle tohoto 
zákona je zakázáno úmyslné usmrcování a odchyt volně žijících ptáků, 
ničení jejich hnízd a vajec či odstraňování i zdánlivě opuštěných hnízd. 
Některé druhy ptáků se vrací do svých starých hnízd periodicky (vlaš-
tovka obecná) jiné druhy k hnízdění využívají přednostně opuštěná 
hnízda jiných druhů (například kalous ušatý).
Dále je zákonem zakázáno rušit ptáky během doby rozmnožování a 
odchovu mláďat. 

Je důležité vědět, že mnoho druhů svá mláďata nekrmí po celou dobu 
odchovu v hnízdech, ale mláďata z hnízd vyhazují a dokrmují je na 
zemi. Proto v době hnízdění je vhodné mít na zahradě místa s vyšší 
nesekanou trávou, hromady dřeva, polorozpadlé zídky, keřové porosty 
nebo jen hromadu listí, kde se mláďata mohou schovat před predátory, 
zatímco jejich rodiče jim shánějí potravu. V období hnízdění je nutné 
dávat pozor při sekání trávníků, zda se zde nějaké ptáče neskrývá. Je-
jich způsob obrany totiž funguje tak, že se přitisknou k zemi, nehýbají 
se a čekají, zda je predátor takto mine. 
Na zahradě můžeme umístit například malé napajedlo nebo mělké 
koupaliště, které je pro ptáky důležité. Pokud mají možnost přijímat 
vodu z napajedla, nepotřebují na jaře tolik ozobávat pupeny stromů 
a keřů. Napajedlo je vhodné umístit na volnou plochu, aby ptáci mohli 
zjistit případné blížící se nebezpečí. Koupání v mělké misce s vodou jim 
pomáhá zbavovat se parazitů a tím přispívá i ke zlepšení zdravotního 
stavu populace a omezení možností šíření různých chorob. Napajed-
la lákají i mnoho jinak skrytě žijících druhů ptáků, které tak máme 
možnost začít pozorovat. Vodu v napajedlech je ale třeba minimálně 
jednou za 12 dní měnit, aby se nestala místem líhnutí komářích larev 
nebo místem pro rozvoj nemocí.
Ptáky můžeme také v zimě a na jaře přikrmovat. Tím se naučí do 
naší zahrady létat a budou nám pomáhat v boji proti zahradním 
škůdcům. 
Važme si našeho přírodního dědictví a jeho rozmanitosti a pomáhejme 
ho uchovat především svojí ohleduplností a zájmem i pro další gene-
race, které přijdou po nás do našich zahrad.

Ing. Hana Benešová, 
ved. odd. ochrany přírody, odbor životního prostředí MěÚ Černošice

O odpadech ny a biologicky rozložitelný odpad. Ministerstvo životního prostředí 
v současné době připravuje novelu zákona o obalech, která rozšíří 
recyklační povinnosti obalového průmyslu, jenž bude muset obcím 
více přispívat na třídění.

Za odbor technických služeb města Černošice 
Renáta Petelíková

Ptáci v zahradě
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Tak trochu jiná dovolená....

Půjčovna obytných vozů
www.karavanysedlcany.cz

Přistavení vozu ve Zvoli a okolí zdarma.
info na tel.: 603 468 626
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AKIMOVA ŠKOLIČKA

soukromá školka zaměřená 
na zdravý životní styl 

a všeobecný pohybový 
rozvoj dítěte

Bc.Jaroslava Bernášková

Hlavní 62
252 45 Zvole

 
T: +420 732 280 131

E: akimova.skolicka@seznam.cz
I: www.akimovaskolicka.vesle.info


